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SOM LILES
Som liles, així ens definim. Som Castellers, som de la Colla Castellera 
de Figueres i n’estem ben orgullosos.

Per mi ha estat una satisfacció i alhora una gran responsabilitat ser 
la Presidenta d’aquesta gran Colla durant aquestes tres temporades. 
Res d’això no hauria estat possible sense un equip directiu al darrera, 
sense l’ajuda de molts castellers que han posat el seu granet de sorra 
i sense la paciència de la meva família. A tots gràcies. Gràcies a tots 
els vostres esforços. He vist créixer la Colla, tant en quantitat com en 
qualitat, i això no hi ha qui ho aturi.

Només falta que entre tots ens ho creiem una mica més, omplint el 
local a cada assaig i fent que les pinyes liles a les places de tot Cata-
lunya siguin motiu d’orgull. Ho sabem fer, i ho seguirem fent.

Som una colla pencaire, que no portem res a plaça que no s’hagi 
treballat de valent a l’assaig. Som una colla amb ganes de més: som 
liles i ho volem tot.

I en volem més. Però no es tracta del que vulgui cadascú, es tracta del 
que vulguem com a Colla. Hem d’anar tots a una, com hem demostrat 
aquests darrers anys, unint forces per treballar per un objectiu comú, 
aixecant-nos de les caigudes, superant moments durs i demostrant 
que som una pinya, dins i fora de plaça.

Actitud positiva, esperit de superació i sentit de pertinença a una gran 
família. Tots vosaltres en formeu part i compartint amb les vostres 
amistats i coneguts aquest sentiment comú, el de ser Lila, poder dir 
amb orgull «Sóc Lila», podeu ajudar a seguir fent créixer la Colla.

Som liles, ho volem tot i volem que tu també en formis part.

Colla Castellera de Figueres, Amunt!

Mònica Vilahú  |  Presidenta de la Colla
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Marta Felip |  Alcaldessa de Figueres

FER PINYA ÉS MÉS NECESSARI QUE MAI
Un any més, des de les pàgines de la vostra revista, vull 
felicitar-vos per la temporada d’enguany, en què heu acon-
seguit mantenir el nivell de l’any anterior i heu mostrat ar-
reu el vostre castell insígnia, el 5 de 7.

M’enorgulleix com a alcaldessa que la Colla Castellera si-
gui, després de 21 anys, una artèria de la vida associativa 
de la ciutat, i que amb els vostres castells porteu el nom 
de Figueres arreu del país com uns ambaixadors excepci-
onals. 

Els castells es fonamenten en els valors més arrelats del 
nostre tarannà nacional: unió, força, valentia i constància, 
entre d’altres, i apleguen gent molt diversa que, a través 
d’aquesta tradició, s’arrelen a la comunitat, a la ciutat, a la 
comarca, potenciant així, la nostra identitat nacional.

Vivim moments durs, i fer pinya és més necessari que mai. 
El vostre exemple ens encoratja a continuar ferms com a 
poble malgrat les adversitats. 



Jaume Vehí  |  Cap de colla
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AMUNT!
Aquest ha sigut el meu segon any al capdavant d’aquesta GRAN 
colla!!

Un any molt intens, ple d’emocions boníssimes i de no tan bones.

L’any passat, a l’inici de la temporada, a Espolla, he de reconèixer 
que la falta de rodatge i el que la resta de castellers esperaven de 
nosaltres em va crear dubtes. Em va fer pensar si estaria a l’altura, 
ja que el llistó estava molt alt. Però amb tot l’equip tècnic vàrem 
decidir començar la temporada allà on l’havíem deixat.

Aquest any teníem clar que el ritme dels assajos havia de ser alt 
per encarar totes les diades més importants, per preparar els cas-
tells que ambicionàvem.

Sabíem que com a tècnica, hauríem d’afrontar imprevistos (xar-
xa), lesions, absències, enrabiades.... Però la feina del dia a dia 
donaria bons resultats. I els ha donat.

Potser no hem aconseguit els objectius que ens havíem proposat. 
Però les ganes, el compromís, l’esforç i el treball ens portaran a 
molt més.

Ara només em queda agrair el vostre suport a TOTS els que heu 
estat al meu costat i que heu confiat en mi i en TOT L’EQUIP 
TÈCNIC, i fer-vos saber que estem molt contents, que pensem 
que hem fet una bona feina i que ens hem emplenat de moltes 
il·lusions.

I per acabar dir que: ELS SOMNIS NO SÓN TAN LLUNY COM 
SEMBLEN.

COLLA CASTELLERA DE FIGUERES AMUNT, AMUNT, AMUNT
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Portava 13 anys a la colla, concretament pujant a 
tronc, quan em vaig assabentar que seria mare. 
Em feia molta il·lusió; fent castells em vaig ena-
morar i ara formaríem la nostra petita família cas-
tellera.

Era evident que no podria fer les mateixes coses 
com fins ara. Llavors, em va canviar la vida. Du-
rant molts anys, els dimecres i divendres anava 
a assajar, i ara només podia mirar-me els castells 
amb molta enveja.  He de dir que es pateix bas-
tant, però vaig buscar coses a fer per sentir-me 
útil els dies que podia anar: fent fotos dels castells 
portats a plaça, estant amb la mainada o manant 
algun castell quan feia falta.  

Un cop  va néixer el petit, la meva idea era tornar als 
assajos a la que pogués, de fet 4 mesos desprès de 
ser mare, vaig tornar a fer un castell a plaça. Va ser 
un moment molt especial!

Actualment m’és molt complicat compaginar la 
maternitat, la feina i els castells, tot i que intento 
anar-hi sempre que puc i donar un cop de mà.

Si em pregunten si vull tornar a ser la d’abans 
(castellerament parlant),la resposta és clara: en 
tinc moltes ganes! Vull tornar a fer castells, que 
és una de les coses que més m’agraden. I si us 
dic la veritat, em faria molta il·lusió que al meu fill 
li agradin tant els castells com al seu pare i com a 
mi, i perquè no? Algun dia, fer un castell familiar!

Lula Bentos

LA MATERNITAT DINS LA COLLA

Gabi, Lucas i Lula Olga i Roc

En una colla castellera és molt difícil dur en secret 
un embaràs, en el precís moment que deixes d’apro-
par-te a les pinyes i als dinars populars no toques 
l’alcohol sona l’alarma i LA PREGUNTA sorgeix: Estàs 
embarassada?!?!?! Doncs sí, d’això ja en fa més de 
quatre anys. 

La maternitat va fer que canviés el meu compromís 
en el grup de músics i a plaça, durant l’embaràs  vaig 
tenir molèsties i anava molt cansada. Fallava als as-
sajos i a algunes actuacions i a l’últim estadi de ges-
tació, quan estava de 8 mesos, vaig intentar tocar un 
toc de castells i en Roc em va fer notar que no podia 
agafar prou aire per fer-ho! 

Quan en Roc per fi va arribar, amb en Marc vam optar 
per la criança amb aferrament i pit a demanda, cosa 
que vam fer amb molt d’amor, però que sobretot en 
el meu cas, no era gens compatible amb la dinàmica 
d’assajos ni de música ni de castells. Agraeixo molt 
el respecte, la paciència i l’escalf que ens va donar 
la família Lila i en especial al grup de músics, que em 
van permetre anar retornant a poc a poc tot i que no 
sempre amb la freqüència desitjada.

Ara en Roc ja té 3 anys i mig i des del primer dia ja 
tenia un lloc a la Colla. Ell diu que és mainada jove. 
Fa un any que quan li ve de gust toca el tabal i l’altre 
dia es va estrenar a plaça fent un pilar. Ser mare i 
poder créixer en família dins de la Colla és una de les 
millors vivències del món. Gràcies  Colla Castellera 
de Figueres!

Olga Rubiano
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compromís personal envers la resta, la tolerància i el res-
pecte a la diferència, la solidaritat personal i també col-
lectiva, l’autoestima i la confiança envers els companys, 
el treball ben fet, l’esperit de superació, l’autodisciplina i 
la lliure acceptació de la tasca assignada, la importància 
de les fites col·lectives... 

Per una persona com jo, que en aquests moments de-
dica part de la seva vida a la política municipal, és molt 
reconfortant, comprovar com des de l’associacionisme, i 
més concretament des del món casteller, s’impulsen i es 
potencien aquests valors. 

En un moment com el que vivim en aquest país és extre-
madament necessari que tots plegats ens fem nostres 
aquests valors d’alt contingut pedagògic i els posem en 
pràctica cada dia, només així podrem garantir una socie-
tat més cívica, oberta i inclusiva, on la participació directa 
i activa ens garanteix una societat on tothom és necessa-
ri perquè tothom hi pot aportar alguna cosa sense que es 
doni cap tipus de diferenciació per raó de gènere, edat, 
condició social, origen i creences polítiques i religioses. 
Les colles castelleres demostren cada dia que són espais 
de convivència i comunicació plural i intergeneracional. 
Espais de solidaritat i cohesió social i in-
tegració. Un model associatiu, obert, par-
ticipatiu i democràtic.

Actualment com a regidora de Figueres 
em sento orgullosa de tenir una colla cas-
tellera a la ciutat com la Colla Castellera 
de Figueres, una colla que treballa cada 
dia per a mantenir i desenvolupar els vin-
cles d’identificació amb la ciutat portant amb orgull i res-
ponsabilitat el seu nom, projectant la seva imatge i el seu 
caràcter arreu. 

El més important per una ciutat és l’impuls social i trans-
versal de les seves organitzacions, associacions i entitats 
de tots els àmbits i sectors; la col·laboració amb tot el tei-
xit associatiu, des del Consell local de joventut, passant 
per col·laboracions amb Càritas, els tallers que es porten 
a terme en les escoles i instituts de la ciutat, col·laboració 
en les campanyes de recollida de material per als refu-
giats, participació activa en la festa major, col·laboració 
amb festivals de música com l’Acústica…

Participar de la colla m’ha confirmat que tenim un teixit 
social viu, compromès, que treballa pel bé de la societat, 
és cert que a la colla fem castells, i molt bons castells per 
cert, però  també s’ha convertit en un espai de trobada, 
on puc dir que hi he fet amics, on comparteixo la part 
del temps que tinc un cop acabada la meva jornada, i on 
cada dia aprenc coses noves. 

Un dia participaré del castell fent de crossa, l’altre d’últim 
cordó, l’altre de diagonal, o fins i tot fent fotos, però el que 
està clar és que tothom hi té el seu lloc, TOTHOM sigui 

quina sigui la seva condició. Per mi, és la 
meva segona família, on m’he emocionat, 
he rigut, he ballat, he patit, i sobretot on 
he descobert un grup de gent que lluita 
cada dia per aconseguir un únic objectiu: 
que allò que hem treballat i suat a assaig, 
sigui el regal que tots els liles dediquem a 
tots aquells que són a plaça. 

No ho dubtis més, els dimecres i divendres els liles t’es-
perem a assaig! I el diumenge a plaça! Colla Castellera de 
Figueres, amunt, amunt, amunt.-

 

Agnès Lladó   |  Castellera 

LA MEVA VIVÈNCIA!
Ja fa més de dos anys, que algú a qui m’estimo em va 
arrossegar a participar en un assaig de la Colla Castelle-
ra de Figueres. Una colla que aquest any ha complert 21 
anys. 

Si us haig de ser sincera, els castells sempre me’ls ha-
via mirat des de fora, els havia gaudit i també patit, però 
sempre des d’una mirada externa, i mai m’havia plantejat 
seriosament participar-hi, segurament per tòpics com per 
exemple la por, tòpics més basats en la desconeixença 
que en un motiu real. 

Com us deia, em van arrossegar a un assaig especial, as-
saig previ a una diada. Un cop vaig arribar em van acollir 
només travessar la porta del local del Molí de l’Anguila i 
em van explicar què feien, com ho feien i en què consisti-
en els castells i com s’estructuraven. La primera impres-
sió fou que entrava en un local on tothom era important, 
tant li feia si eres alt o baix, petit o gran, si tenies força o 
no, tothom tenia el seu lloc, i tothom era imprescindible. 
En dos dies participava de la primera diada i em vaig en-
ganxar en veure l’esforç i el sacrifici de tothom per por-
tar a terme una diada d’èxit, en veure la companyonia de 
tothom, les ganes d’ajudar al company, i el sentiment de 
projecte col·lectiu. Treballàvem com un equip i em va emo-
cionar, quan en descarregar el castell tothom amb els ulls 
brillants s’abraçava i es felicitava i no es preguntava res 
més. Havíem assolit l’objectiu i ho havíem fet amb el tre-
ball de tots, cada peça al seu lloc, fent pinya per tocar el 
cel amb la mà. A partir d’aquí, vaig entrar a la família lila, 
cada dimecres i divendres a assaig i els dies d’actuació a 
passejar el nom de Figueres per tot el país i deixar-lo en 
un molt bon lloc. 

El 2012, la Coordinadora de Colles Castelleres en assem-
blea, aprovava un document on parlava dels valors socials 
del fet casteller. 

En aquest document es parla com “els castells es cons-
trueixen sobre la base de l’esforç i la coordinació d’un 
grup de persones, de l’alt grau d’identificació col·lectiva 
on es tenen en compte els punts de vista d’aquestes per-
sones que s’identifiquen amb el que es fa i amb els valors 
que representen”. Uns valors en els quals tots ens podem 
sentir reflectits en qualsevol dels àmbits de la nostra vida 
social: el treball en equip, les relacions interpersonals, el 

“Treballàvem com 
un equip i em va 

emocionar”
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Jou Hernàndez   |  Casteller 

DESPRÉS DE LA CAIGUDA
Després d’un fantàstic any passat on la Colla 
va quedar segona al Concurs de castells de 
Torredembarra aquest any ha estat una bona 
temporada, millor que la de fa dos anys, però 
la caiguda del pilar de cinc de la diada de Sant 
Pere a Figueres va fer que la colla hagués de 
fer molts esforços per recuperar-se i tornar a 
agafar el ritme.

Pràcticament fa vint anys que vaig començar a 
fer castells i recordo el primer dia com si fos 
ahir. Sabia què eren els castells per la televi-
sió, però no havia vist mai castells en directe. 
Vaig anar al primer assaig de la temporada i 
em va agradar molt, tot i que no em veia pujant 

als castells. Un cop ho vaig pro-
var vaig veure que m’agradava i 
aquell mateix any ja descarrega-
va el pilar de cinc, una estructura 
que sempre se m’ha donat bé, 
però que va ser amb la que vaig 
caure aquest juliol.

Durant les setmanes d’assaig 
prèvies a la diada de Sant Pere 
tot havia anat molt bé. Havíem 

carregat el pilar de cinc net, havíem fet proves 
amb pinya del pilar de sis i es va decidir portar a 
plaça el pilar de cinc amb els canvis de l’estruc-
tura que havíem provat a l’assaig. A la diada tot 
va anar molt bé, vàrem fer els castells sense 
problemes i a l’hora del pilar durant la sortida 
de l’enxaneta, sense saber per què, el pilar es 
va trencar i vaig caure a la pinya i després a 
terra.

Des d’un principi ja es va veure que el cop era 
fort i després de les primeres proves a l’Hos-
pital de Figueres em varen enviar al Trueta de 
Girona on varen comprovar que les lesions eren 
importants. Després del temps a l’hospital, la 
recuperació a casa, que encara no ha acabat, i 
el gran esforç per anar superant tots el proble-
mes, puc dir que el fet de fer castells no és més 
arriscat que altres activitats, esportives o no, 
que fem diàriament. Té el seu risc evident, no 
puc negar-ho, però el percentatge de caigudes 

de la Colla Castellera de Figueres entre el 2014 
i el 2016 va ser del 3,4% i aquest any, a les 
alçades que escric aquest text només han sigut 
dues, el malaurat pilar i el dos de set, un castell 
límit per la colla actualment.

La colla en aquests mesos després de la caigu-
da, s’ha refet, recuperant les estructures com 
el cinc, els castells amb agulla i fins-i-tot portant 
a plaça l’intent de la torre de set, que malgrat 
els canvis, s’havia vist molt sòlida als assajos. 
Això ens demostra, que sempre podem superar 
els entrebancs, que podem millorar i treballar 
per castells més importants. Cal que anem als 
màxims d’assajos per poder preparar bé les es-
tructures, estar molt atents a l’assaig i a plaça 
escoltant els consells de la tècnica i preguntant 
si no sabem què hem de fer, tot és molt impor-
tant per evitar caigudes com la de Sant Pere 
recordant que la pinya és una de les parts més 
importants del castell.

Per superar els entrebancs, siguin els que si-
guin, cal tenir grans persones al teu voltant: la 
meva dona i els fills atents a tot i sense els quals 
tot hagués estat molt més difícil, família, amics, 
companys de la colla i castellers d’altres colles 
que s’han preocupat per com estava. Gràcies.

“La pinya és una 
de les parts més 
importants del 

castell”



col·locar dosos en el darrer assaig i travessar el castell 
de sis net en 4 ocasions, vam decidir portar-lo a plaça. El 
castell va quedar en intent desmuntat i  per diferents mo-
tius, vam decidir no tornar a intentar en el que quedava 
de temporada.

L’any 2017, l’hem començat com la resta d’anys ante-
riors, i hem revalidat totes les estructures assolides prè-
viament, al mes de Maig d’aquest any. A més, hi vam 
sumar un nou cromo, el 7 de 6. Pa-
ral·lelament a aquest fet, anàvem 
treballant altra vegada el 3 de 7. Mal-
grat anar evolucionant, l’estructura 
no acabava d’agafar les mides que 
crèiem òptimes. Aquest fenomen, su-
mat al fet d’haver augmentat en mas-
sa social tant als assaigs com en les 
actuacions, ens va ajudar a prendre 
la decisió de començar a assajar el 
4 de 7 a finals del mes de maig. Un 
dels objectius de la mesura, el vam 
trobar en poder rodar més persones 
en els troncs i les pinyes dels castells 
de set, i així veure si es podien ajus-
tar peces a l’estructura del 3. I també, per a poder treu-
re una mica de pressió al 3 de 7, que tot i gestionar-ho 
adequadament com a colla, era una fita que tothom tenia 
com a deure pendent a assolir. Va ser a principis del mes 
de Setembre quan els dos castells van començar a seguir 
l’evolució que crèiem necessària per a dur-los a plaça. 
Després d’assaigs molt bons, on sobretot en destaca l’as-
saig compartit amb els padrins de Figueres on vam col·lo-
car acotxador al 4 i al 3 de 7, vam decidir dur-los a plaça. 

Aquesta fita la vam assolir el 30 de Setembre d’enguany 

a Cornellà del Terri. Destaquem el fet d’estrenar-los fent 
un doblet, descarregant el 4de7, el 3 de 7, el 5 de 6 i el 
pilar de 5 en aquella mateixa actuació. Aquests dos cas-
tells els hem repetit fins a un total de 6 vegades en les 

tres actuacions que hem ubicat dins la 
promoció de l’octubre blauverd, (Fira 
de l’All, Barraques de Banyoles i Vigí-
lies de Sant Narcís) on volíem donar el 
màxim de nosaltres, i així ho hem fet.

Amb aquest darrer paràgraf i amb 
l’anàlisi de l’octubre blauverd, corro-
borem algunes de les primeres línies 
de l’article on hem explicat què ens ha 
caracteritzat com a colla. Com ho és 
el fet de no tenir pressa per a créixer 
i predicar la filosofia del “pas a pas”, 
però no renunciant a res, i d’altra ban-
da, donar tanta o més importància al 

fet de consolidar les fites i no només assolir-les.  Espe-
rem seguir caminant endavant, amb passets petits, ferms 
i cap a una sola direcció, al nostre ritme. 

CINC ANYS AL NOSTRE RITME
Farem una breu contextualització per a aquelles 
persones que aquest sigui el primer moment que 
llegiu per primera vegada el nom “Esperxats de 
l’Estany”, o també per aquelles que en sabeu algu-
na cosa però en voleu saber més. Els Esperxats de 
l’Estany vam néixer el 2012, fruit de la inquietud de 
dues persones que pertanyien a colles castelleres 
universitàries i compartien poble natal, Porqueres. 
A partir d’aquest moment, la Colla va començar a 
evolucionar. Assolint els primers castells de 6 el 
Maig del 2013, moment en què ens vam batejar 
com colla. Si alguna cosa ens ha caracteritzat com 
a colla, és el fet de no tenir pressa per a créixer i 
predicar la filosofia del “pas a pas”, però d’altra 
banda sense renunciar a res. Ho demostra el fet 
que, l’any 2014 vam descarregar el primer pilar de 
cinc, el primer cinc de sis i la primera torre de sis 
pisos. Igual que va passar amb tots els castells an-
teriors, a partir d’aquest moment aquests castells 
els hem anat repetint i consolidant any a any, ja que 
veiem en la consolidació, la part més important de 
l’assoliment d’una nova fita. 

L’any 2015, vam començar a fer les primeres pro-
ves de castells de set, concretament de 3 de 7. Tot 
i això, les vàrem realitzar de forma esporàdica i la 
intensitat d’aquestes no era molt elevada, però era 
una primera presa de contacte. Va ser l’any 2016, 
on ens vam plantejar com a objectiu molt més clar 
l’assalt als castells de 7, a través del tres de set. El 
motiu de la decisió d’escollir només un dels dos bà-
sics de set rau en l’anàlisi de la massa social de la 
colla, vam creure que amb les persones que érem 
no podíem assajar un 4 de 7 amb garanties, però 
sí un 3 de 7. A l’octubre del mateix any, després de 
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Adrià Puig |  Cap de colla d’Esperxats de l’Estany

Si alguna cosa ens ha 
caracteritzat com a colla, és 

el fet de no tenir pressa per a 
créixer i predicar la filosofia 

del “pas a pas”

4d7 - Cornellà del Terri

3d7 - Banyoles
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Ja hi érem tots, pares, monitors i la canalla, tots ells al local 
preparats per anar fins a la casa de colònies amb cotxe. Un 
cop tots amunt ja van començar els problemes, l’aventura 
iniciava amb un imprevist no calculat, una cua quilomètrica 
que arribava fins a la frontera ens barrava el pas. Les colò-
nies havien d’esperar, ara tocava reunir paciència i espe-
rar al cotxe. Anaven passant les hores i els nens s’anaven 
impacientant, però finalment, tot just caient el vespre vam 
arribar al nostre objectiu, la tan esperada casa de colònies. 
L’emoció de tornar a aquella casa que molts ja coneixien 
es feia notar entre els crits de la canalla, però no va durar 
gaire perquè era hora de sopar. Un cop amb l’estómac ple, 
la mainada es va preparar per afrontar el joc de nit, havien 
de superar un conjunt de proves plenes de trampes, es-
pants i personatges carismàtics. El primer a sorprendre’ls 
va ser l’Ígor, un personatge geperut i lleig que s’acompanya-
va d’un fanalet per il·luminar l’obscuritat del bosc. Però tot i 
l’espant inicial van veure que era inofensiu, tan sols era el 
guia que els portaria a les diverses proves. I les van supe-
rar amb molta habilitat, fent marxar l’Ígor content altre cop 
cap al bosc. L’endemà tots van preguntar per ell, semblava 
mentida, aquell geperut solitari havia causat furor entre la 
mainada però malauradament no se’n va saber res més, 
tot i això la bona notícia és que potser torna l’any que ve.

Ja era el segon dia, ens vam aixecar tranquils al matí i vam 
decidir fer activitats a una caserna que es troba al costat de 
la casa de colònies passant una bona estona fent polseres 
i collarets. Més tard tothom es va anar canviar, ja que to-
cava l’activitat més esperada, era l’únic dia de l’any que la 

mainada es podia tirar men-
jar per sobre i embrutir-se 
sense ser renyats pels seus 
pares. Ous, farina, formatge 
fos, mostassa, salses i mil 
coses més van caure a la 
pista entre rialles. L’activitat 
es basava en preguntes castelleres, si el nen en qüestió 
encertava la resposta se salvava però si fallava ja us po-
deu imaginar el càstig. Al final l’activitat va acabar transfor-
mant-se en una guerra de menjar, i tant els monitors com 
tota la canalla vam acabar bruts i xops. Després de passar 
per les dutxes de la casa ja estàvem llestos per dinar. Un 
cop acabat l’àpat vam sortir a jugar altre cop, vam tornar a 
la pista però no per tirar-nos menjar sinó per jugar amb una 
pilota. Un cop cansats i suats tots volíem anar a la piscina 
però feia massa vent i el fred ens va treure les ganes, però 
només a alguns. Uns quants valents van decidir llançar-se 
a la piscina i vam passar la tarda, i ja caiguda la nit i tots 
sopats la son començava a arribar. Vam tornar a la caser-
na i allà vam jugar a l’home llop, d’aquesta manera vam 
acabar un dia que amb tantes coses a fer ens havia deixat 
rebentats.

I finalment el tercer dia, els mateixos valents del dia ante-
rior ja tornaven a jugar a la piscina. Els menys temeraris 
fèiem activitats i jocs a dins la casa ben abrigats. I van anar 
arribant els pares i la piscina cada cop era menys plena 
de nens. Tots ells contents de veure els pares, però també 
tristos per deixar la casa i tornar a la rutina. Ja havia passat 
un any més, ara tocava tornar a fer allò que tant ens uneix i 
ens unirà, que són els castells.

Lluc Isern

SARBUS

COLÒNIES DE MAINADA

“El primer a 
sorprendre’ls va ser 
l’Ígor, un personatge 

geperut i lleig”
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ELLS COL·LABOREN AMB LA COLLA

AYATS
FERRER
CISTELLA
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La colla, en l’àmbit musical, ha tingut pujades i baixa-
des, però ha estat aquests últims anys que s’ha pro-
jectat cap a un nivell superior, quins factors creus que 
s’han produït perquè això fos possible?
Primer de tot, per sobre de tot, tenir un nucli de grallers 
(nosaltres en diem veterans) que assumeixen un major 
grau de responsabilitat. Això permet que els grallers no-
vells tinguin on recolzar-se i emmirallar-se. 
També, el fet de refer tots els arranjaments musicals a 
causa de la incorporació del bombardí ens ha permès 
extreure el màxim profit de les característiques específi-
ques del nostre grup. 
I finalment, la incorporació de noves peces i abandonar 
progressivament el repertori tradicional de cercavila.

El bombardí, per què?
Personalment, per cansament, per fugir una mica de la 
gralla.
Pel que fa al grup en general, el bombardí fa les funcions 
de baix, aporta un coixí musical que referma l’afinació 
general del grup i enriqueix harmònicament les nostres 
peces musicals.

Dins el grup hi ha diferents nivells entre els membres de 
la banda, com ho gestiones?
Fins fa pocs anys, un dels handicaps que teníem com a 
grup era la constant renovació de músics. Era un proble-
ma que històricament no havíem sabut resoldre.
Actualment això ho hem solucionat assignant els dife-
rents papers (veus musicals) en funció de l’instrument 
(gralla seca o gralla dolça) i en funció del nivell musical 
de cada un dels nostres components. Això vol dir que 
en una mateixa partitura hi podem trobar una veu per 
a grallers novells i una altra per a grallers veterans amb 
ganes de fer filigranes musicals.

A plaça se senten diferents veus als instruments i a as-
saig alguna peça nova com “el Donut” tribut a una nit 
especial d’en Benet, i “Jou” dedicada a un casteller de 
la colla. Com és l’experiència de fer arranjaments i com-
pondre noves peces?
Fer els arranjaments del grup és fruit, més que d’una 
vocació, d’una necessitat. Si com a grup vols tenir un 
repertori “diferent”, cal tenir arranjaments propis. 

Pel que fa a la composició... Sóc un modest aficionat.

Ara que coneixem un xic el teu projecte per la colla, dins 
el camp musical tens algun projecte propi?
No, de moment toco força el bombardí a casa (per a gau-
di propi i desgràcia de la meva família).

Per acabar, ens fas un final per aquesta entrevista?
Xim Pom!

Moltes gràcies!

LA MÚSICA A LA CCF 
Entrevista a David Antius

En aquests últims anys la CCF ha fet un salt qualita-
tiu pel que fa al grup de música. Ja ens comencen a 
conèixer a les places d’arreu pel nivell i per les no-
ves peces que portem al repertori. Aquesta projecció 
l’ha dut a terme en David Antius, cap dels músics de 
la Colla que ens respondrà a algunes preguntes.
 

Primer de tot, ens podries resumir breument la teva 
trajectòria musical, quan vas començar a tocar, i de 
quines formacions has estat membre? 
Tot va començar l’any 1993 amb la creació dels 
Amics dels Gegants de Figueres. Una de les primeres 
decisions que es va prendre va ser la de comprar una 
dotzena de gralles per tal que els gegants tinguessin 
el seu propi grup de grallers. En Gustinet d’Espolla 
(graller històric) ens va fer un primer curs de gralla 
a l’antic escorxador. Vàrem començar a tocar al car-
rer al cap d’un any. Vers l’any 1995 aconseguirem 
convèncer el Consell Comarcal de l’Alt Empordà i el 
Centre de Promoció de la Cultura Popular de la Gene-
ralitat que organitzessin un primer curs de gralla a Vi-
labertran i un altre, l’any següent, a Figueres. Aquests 
cursos van ser l’embrió de l’Aula de Música Tradici-
onal de Figueres on es va ensenyar a tocar acordió, 
flabiol, gralla, etc. Llavors ja tocava amb la Colla Cas-
tellera i vàrem formar, amb altres alumnes de l’aula 
els Ministrers de Figueres, grup que va acompanyar 
els següents anys el seguici figuerenc.

Quin ha estat el teu mètode d’aprenentatge, tant en 
l’àmbit teòric com a pràctic?
Bàsicament, en un primer moment va ser l’autoapre-
nentatge. Malauradament a l’Empordà no teníem re-
ferents pedagògics on emmirallar-nos. El curs de gra-
lla de Vilabertran ens va obrir els ulls i descobrirem 
l’aprenentatge reglat. Finalment l’Aula de música tra-
dicional ens va permetre adquirir els coneixements 
teòrics i pràctics bàsics. Actualment tinc un mestre 
virtual (via Skype) de Bombardí. 
Si em permets, aprofito per dir que l’aprenentatge 
musical -teòric i pràctic- cal que sigui constant (mai 
se’n sap prou). Actualment, gràcies a les noves tecno-
logies tenim moltes eines per aprofundir-hi!

Olot 

Figueres
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MAINADA i EQUIP DE MAINADA



Tot i que el camí a seguir és llarg, la Colla Cas-
tellera de Figueres continua l’adaptació cap a 
futura colla de 8, iniciada ja en anys anteriors. 

Si bé els castells com el 3d8 i el 4d8 o el pilar 
de 6 encara no han arribat a les actuacions dels 
liles, s’estan treballant aquestes estructures a 
l’assaig, junt amb la torre de 7, recuperada tot 

just l’any passat. La intenció no 
és dur aquestes construccions a 
plaça fins que es vegin estables, 
minimitzant el risc de caigudes i 
lesions pels castellers.

Per a aconseguir treballar amb segu-
retat els castells de la gamma de vuit 
pisos, els Castellers de Figueres han 
renovat la xarxa d’assaig. L’amplia-
ció d’aquesta es va finançar a través 
d’una campanya de micromecenat-
ge i està en funcionament ja des de 
principis de juny, aproximadament, 
després del període de muntatge i 

proves. La nova xarxa mesura dos metres quadrats 
més que l’anterior, a més, disposa d’una estructu-
ra més segura i d’un motor elèctric que permet de 
pujar o baixar aquesta, per donar més seguretat 
a un pis o un altre en funció del que s’estigui as-
sajant. També s’han ampliat el número de forats 
de 2 a quatre, per poder assajar els castells bàsics 
de 8 pisos o a castellers nous en estructures més 
complexes que les que poden estar acostumats de 
bon principi, com el 3 o el 4 de 7.

Per altra banda, la Colla ha pogut recuperar un 
espai que tenia cedit a una altra entitat local. 
Aquesta ha trobat un nou lloc al Molí de l’Angui-
la on deixar el seu material i l’espai es reutilit-

zarà en breu. Aquest espai servirà per alliberar 
la zona de mainada d’objectes innecessaris i 
d’aquesta manera, fer-la més segura i útil per 
als més petits de la Colla, que últimament no 
disposaven del millor espai per assajar o fer 
activitats lúdiques acompanyats de l’equip de 
mainada de la Colla.

Així doncs, els de Figueres fan un pas més per 
poder rebre la massa social necessària per 
plantejar-se els castells de la gamma de vuit, 
creixent primerament en seguretat i en adapta-
ció dels espais.
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LA COLLA CASTELLERA DE FIGUERES 

VOL SER FUTURA COLLA DE 8

Estrenem la xarxa per fer proves més altes

Per a treballar amb 
seguretat els castells 
de la gamma de vuit 
pisos, els Castellers 

de Figueres han 
renovat la xarxa 

d’assaig.
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SETMANA CASTELERRA
Cuits som un grup de música reivindicativa des 
de la base, que enguany celebrarem el sisè any 
de vida i ho farem amb la presentació del nos-
tre futur segon treball que entrarem a gravar 
en els mesos vinents on hi podreu trobar des 
del rock més transgressiu a la fusió amb l’elec-
trònica, Drum’n Bass,... 

Cuits, com a formació, hem sofert bastants can-
vis, tant en l’àmbit de la composició dels mem-
bres de la banda, el nom, com en el seu estil 
musical:

Vam començar el projecte l’any 2012 arran de 
la dissolució d’un altre grup, i el vam encarar 
cap a l’elaboració de temes en base al vessant 
més skatalítica, fusionada amb el rock, aprofi-
tant les influències dels grups de fusió valen-
cians Obrint Pas i la Gossa Sorda, afegint el 
toc més folklòric que aportava l’acordió i el so 
de la dolçaina i la gralla. És en el punt més alt 
d’aquesta primera etapa quan l’any 2013 tra-
iem la primera maqueta amb els 4 primers te-
mes i tot seguit l’any 2014, ja com a The Cuit’s, 
presentem el nostre primer treball professional 
anomenat Esperit Rebel.

En una primera renovació del grup vam deci-
dir prescindir del so de la gralla i la dolçaina 
i posteriorment del de l’acordió, entrant cada 
vegada més a un estil de fusió que abraçava el 
concepte més elèctric de grups com per exem-
ple La Raíz, Xeic!, i fins i tot 
vam provar de començar a 
endinsar-nos en sons més 
electrònics de Zoo i Aspen-
cat.

És en aquest moment quan 
fem l’última renovació a ni-
vell de composició del grup, 
afegint un segon cantant que 
adopti el vessant del rapeig, 
abandonem el teclat i afegim, a més, un pro-
ductor per elaborar les bases electròniques 
que presentem en aquest nou treball i en al-
guns dels directes que hem fet al llarg d’aquest 
any 2017. També abandonem el nom de The 
Cuit’s per senzillament el de Cuits i fem un can-
vi d’imatge amb un nou logo.

Per tal de finançar aquest nou treball que entra-
rem a gravar ben aviat, vam fer ús de la pàgina 
web Verkami, un sistema de micromecenatge 
que ens ha permès adquirir els fons necessaris 
per a poder fer front a les despeses que ens su-
posa l’enregistrament d’aquest nou CD, donat 
que som una banda sense cap altra mena de 

font d’ingressos que aquells reunits al llarg dels 
concerts fets durant l’estiu. Això ha estat gràci-
es a la participació de tota aquella gent que de 
forma desinteressada, tant amics com desco-

neguts, ens ha volgut donar 
un cop de mà i a qui agraïm 
a través de les recompenses 
ofertes en cadascuna de les 
aportacions que ells matei-
xos han pogut escollir.

Aviat tindreu notícies ben 
fresques de Cuits! I si no 
podeu esperar o teniu curi-

ositat només cal que ens seguiu a les xarxes 
socials de Youtube, Facebook (/CuitsOficial) i/o 
Instagram (@cuitsoficial).

Com ja és habitual dins el calendari de la Colla 
Castellera de Figueres, a finals de setembre es 
celebra la Setmana Castellera, un seguit d’acti-
vitats obertes a tothom, petits i grans, castellers 
i no castellers.

La Setmana Castellera va començar el dissabte 
30 de Setembre amb un sopar d’aniversari se-
guit d’un Concert a càrrec de Resiliència i Cuits, 
que va acabar ben entrada la nit. Els grups ho 
van donar tot sobre l’escenari, i en especial Cuits 
(serà perquè el seu cantant és de la Colla?).

El dijous es va fer, a la Llibreria Low-Cost de Fi-
gueres, la presentació del llibre Pit i Amunt de 
Benet Iñigo, en trobareu un escrit en aquesta 
mateixa Tramuntxaneta. Li donaren la  benvingu-
da els nostres Grallers.  I Just acabada la presen-
tació, vàrem poder parlar  amb l’escriptor, perio-
dista i alhora casteller,  i compartir impressions, 
fou una activitat molt gratificant, de fet, no és la 
primera vegada que els nostres companys de 
Low-Cost ens donen un cop de mà amb alguna 
presentació de llibres que s’apropen a la nostra 
temàtica. Des d’aquí agrair-los l’esforç i dedica-
ció que tenen.

El divendres es va fer l’assaig especial previ a la 
diada d’aniversari i  tot seguit una mostra de trui-
tes i pastissos a càrrec dels nostres castellers.  
Cada any ens superem, qualsevol dia sortim ro-
dolant del local. Tenim uns cuiners i pastissers 
fantàstics i es va poder demostrar a plaça el 
diumenge, tots els castells estaven com més... 
pesats i es movien ben poc... ni el vent els ha-
gués fet caure!

Dissabte a la tarda es va fer un espectacle infan-
til a la Plaça de l’Ajuntament  a càrrec de Jordi 
Patxecu i tot seguit una xocolatada popular. El 
públic tant casteller com no casteller al princi-
pi va quedar-se a banda i només ballaven uns 
pocs, però l’habilitat d’en Patxecu i les ganes de 
passar-ho bé, van fer que Petits i grans ballessin 
de valent i es llepessin els dits amb la xocolata 
per reposar forces, sempre acompanyada per al-
gun melindro, també a càrrec de la Colla. 

I diumenge, i per acabar la setmana castellera, 
a la plaça de l’Ajuntament, la Colla Castellera va 
actuar amb les colles convidades de Marrecs 
de Salt i Xerrics d’Olot. La col·laboració de les 
colles convidades i sobretot, el bon saber fer de 

la nombrosa pinya lila, i d’un tronc ferm i maina-
da fineta (cal recordar les truites i pastissos del 
divendres), van permetre als Liles descarregar el 
5d7, el 3d7a i el 4d7a, i ho van acompanyar del 
pilar de 5.

Una gran setmana que de ben segur es repetirà 
per millorar si es pot, l’any que ve. Us hi espe-
rem!

QUI SÓN CUIT’S?

“Per tal de finançar aquest nou 
treball que entrarem a gravar 

ben aviat, vam fer ús de la 
pàgina web Verkami.”
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Presentació del llibre “Pit i Amunt”
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L’energia necessària que es crea en el moment de por-
tar en primer pla aquesta realitat la traiem de la ràbia 
o la ira. Ens enfadem, quan comencem a veure que ho 
hem perdut aquesta realitat nova ens fa enfadar i no 
volem veure-ho. Com a colla, aquesta ràbia s’expressa 
de moltes maneres, ja que la diversitat d’actituds que 
prenem davant la ràbia fa que cadascú pugui trobar la 
seva millor manera d’expressar-la. Des de sortir a fora 
a enfadar-nos i rondinar i parlar-ne entre tots, fins a 
generar una reflexió interna de magnituds importants. 

Així doncs avancem en la pèrdua, un cop ens compro-
metem amb el canvi comencem a negociar i a pactar 
noves solucions i comportaments que podríem dur a 
terme. Fins ara res del que havíem fet ens permetia 
avançar, ja que érem incapaços d’analitzar el que te-
níem davant, a partir d’aquest moment comencem a 
valorar les coses tal com són. Per exemple, la perso-
na ja no hi és i per tant hem de trobar 
la manera de reorganitzar-nos sense 
la persona; o ja no tinc força per fer de 
crossa perquè tinc malament l’esquena, 
potser és el moment de començar a fer 
les coses diferents. La qüestió és que 
tenim molta por a aquest nou moment 
perquè ens agrada aferrar-nos a les co-
ses tal com les fem sempre, perquè ens 
costa i no sabem veure més enllà de la 
conformitat amb la rutina. No obstant això, davant la 
pèrdua és inevitable tirar endavant. Entrem a negociar 
els nous termes de com funcionarem.  

Ara sí, la força del canvi pren pes, la ira ens ha fet ne-
gociar aquesta nova realitat i ja no podem negar-la i 
per tant l’hem d’acomiadar. La tristesa és habitual en 
aquests moments en què creiem que deixem enrere un 
aspecte per abraçar-ne un altre. Aquí és on crec que la 
comunió de la colla ens ha d’ajudar a viure tot això, la 
tristesa té la funció de buscar al pròxim per compartir 

tot allò que tenim a dins. Ajuda al fet que ens acostem 
l’un a l’altre i tots junts compartim el moment difícil 
que passem. Ja sigui per la mort d’una persona estima-
da, com per un accident que ens remou internament, 
com si perdem la posició de primer lateral en una pi-
nya; totes aquestes situacions que ens poden provocar 
desànim o tristesa són més suportables gràcies a la 
companyia i l’estimació de les persones de la colla. 

Finalment acceptem aquest canvi, perquè sabíem que 
havíem de fer-ho, perquè no podia ser d’altra mane-
ra, perquè en el fons ho necessitàvem. Perquè quan 

la nova realitat té tant de pes que no 
podem renunciar-hi, cal acceptar que 
les coses són com són i buscar els re-
cursos personals de tothom i les eines 
que tenim a l’abast com a col·lectiu. 
Buscar la felicitat, la pau, la satisfac-
ció i l’encaix en la situació a la qual 
ens estem enfrontant. I continuar tre-
ballant per avançar, per millorar, per 
deixar enrere tot allò que ja no ens cal 

o que ja no podem mantenir i fer un pas més. Perquè 
només podem avançar si som capaços de deixar en-
rere el camí que ja hem recorregut, i el camí, si es fa 
acompanyat, sempre és millor, d’aquesta manera la 
colla esdevé, com he dit al principi, en un important 
canalitzador pel canvi i el desenvolupament personal.

LA FORÇA DE LA PÈRDUA
Com ja sabeu d’altres articles sobre el món casteller 
que he escrit, sempre he opinat que la colla és un gran 
canalitzador emocional, tant en l’àmbit personal com 
social. Ens permet desenvolupar-nos com a persones 
i alhora viure amb intensitat moltes experiències que 
ens fan canviar i madurar tant intel·lectualment com 
espiritual. 

Els llaços d’amistat i amor que es creen entre les per-
sones que participem de la colla ens obliguen a invo-
lucrar-nos en experiències intenses, en reptes d’auto-
superació personal i col·lectives, aconseguir tocar el 
cel amb la mà.

Aquesta vegada, m’agradaria dedicar l’escrit de l’any 
al dol i a la pèrdua. En tot procés de canvi i de creixe-
ment hi ha aspectes que es deixen enrere per poder 
assolir nous reptes. Pot ser que deixem enrere una 
persona que ja no forma part de la colla, potser dei-
xem enrere un castell o una posició en una pinya, pot-
ser una actitud o una idea, potser perdem algú. 

Sigui com sigui, aquest dol o aquesta renúncia ens 
fa passar per diferents moments dels quals la colla 
n’és una espectadora o pot involucrar-se sense no-
saltres saber-ho. Cada un d’aquests moments potser 
ens poden semblar poc útils, però tots són naturals i 
necessaris per a evolucionar i adaptar-nos a la nova 
perspectiva. 

Sempre que perdem quelcom o a alguna persona el 
primer que fem és negar-ho, com a col·lectiu som inca-
paços de veure més enllà de la realitat que hem dei-
xat enrere, així ho neguem i ens costa concebre una 
nova realitat sense aquella persona o aquella posició. 
Creiem que no podrem tirar endavant, i per tant ens 
és més fàcil negar-ho. No ens ho creiem, ens costa de 
veure. Però inevitablement la força de la realitat és 
poderosa; cal que entomem aquests canvis per tal de 
poder-nos ressituar. 

Jordi Pujol |  Psicòleg i casteller

“Sempre que perdem 
quelcom o a alguna 

persona el primer que 
fem és negar-ho”
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PIT I AMUNT!
Un dels actes de la setmana castellera  va 
ser la presentació del llibre Pit i amunt! de 
Benet Iñigo (Columna, 2017) a la llibreria 
Low Cost de Figueres. Allà, Iñigo va expli-
car les interioritats del llibre i va respondre 
amablement i amb passió les qüestions del 
públic assistent.

“Companya periodista, no siguis molt dura 
analitzant aquest text”.  Així comença la de-
dicatòria que Benet Iñigo va escriure a la so-
lapa de l’exemplar que vaig comprar del Pit 
i amunt! i, vés per on, la Colla Castellera de 
Figueres em demana que en faci la crítica o, 
més ben dit, un comentari. 

Pit i amunt! no és un manual casteller, el 
seu objectiu no és explicar com es fan els 
castells. No explica què és una crossa o un 
tap ni quan es considera un castell carregat 
i quan no. El que Benet Iñigo pretén és que 
el lector revisqui o es pugui imaginar què és ser cas-
teller. Cada capítol és un pis d’un tres de deu amb 
folre i manilles i, a més de narrar què se sent en 
cada posició l’autor aprofita l’avinentesa per tractar 
algun aspecte del món casteller: la rivalitat, el sacri-
fici, el compromís, la preparació física o l’entrada de 
la dona al món casteller. Iñigo, periodista, casteller 
actiu i gran coneixedor del món casteller gràcies a 
les retransmissions castelleres a RAC1, parla sen-
se tabús, explica sense por les coses tal com són, 
sense amagar res. I tampoc cal fer-
ho: els castells tenen el seu cantó 
positiu i el seu cantó negatiu. De fet, 
Iñigo, defineix –i amb tota la raó del 
món- els castellers com “uns pesats 
i que fan tard, però sempre els hau-
ran guardat una ració d’arròs fred o 
un tall de pastís”. No hi ha res més 
semblant a la realitat d’un casteller. 

A mesura que s’avança en el text el lector passa 
d’estar tocant de peus a terra a tocar el cel a deu 
metres d’alçada. Es comença sent un baix, una 
crossa o estar gairebé sense aire a la soca, sota el 
folre, on no se sent res i, 177 pàgines més endavant 

s’és lliure i àgil. Amb el llibre es cau, es pateix, es 
lluita i es gaudeix. I es fa d’una manera narrativa i 
no pas descriptiva, amb més substantius abstractes 
que adjectius qualificatius i a ritme de gralles, me-
tàfores i comparacions. Amb un llenguatge planer i 
entenedor, apte per a tothom i que es deixa llegir fà-
cilment. Tothom pot sentir el tremolí del castell, l’eu-
fòria al descarregar i la decepció al caure. Es sent i 
es viu la rivalitat, la faixa ben tensada en un assaig, 
el sentiment col·lectiu, l’ego, la força, l’equilibri, el 
valor i el seny.  

Si a la ràdio Iñigo fa visuals els 
castells amb la veu a Pit i amunt! 
fa viure sensacions amb la parau-
la escrita. Si tu, que ara mateix 
llegeixes aquestes ratlles no ets 
casteller, prova de ser-ho amb 
aquest llibre i tu, que ets casteller 
o ho vas ser, posa’t altra vegada 
els pèls de punta.

Benet, company periodista i casteller, espero que no 
siguis molt dur amb aquest modest escrit.

Nuria Gou Coll

El que Benet Iñigo pretén és 
que el lector revisqui o es 
pugui imaginar què és ser 

casteller. 
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FOTO DE LA COLLA
La Salut de Terrades, març 2017



 | 3938 |

TEMPORADA 2017CASTELLS DE 7 i MIG 

5d7  |  Bescanó 3d7a  |  Roses5d7  |  Salt 3d7a  | Cornellà del Terri5d7  |  Figueres, Sta. Creu 5d7  |  Figueres, Aniversari

3d7a  |  Figueres, Sta. Creu 4d7a  |  Figueres, Aniversari

3d7a  |  Tarragona

4d7a  |  Olot, Colles Gironines 4d7a  |  Olot

5d7  |  Tarragona

3d7a  |  Olot, Colles Gironines 3d7a  |  Olot

5d7  |  Figueres, st. Pere

5d7  |  Olot, Colles Gironines

5d7  |  Figueres, final de temp. 3d7a  |  Mataró3d7a  |  Figueres, st. Pere

4d7a  |  Figueres, st. Pere7d7  |  Figueres, Sta. Creu

3d7a  |  Figueres, Aniversari
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INCONFORMISTES!
Amb la temporada tocant a la seva fi, sembla 
que sura a l’ambient un cert desànim amb 
els resultats castellers que hem obtingut. 
Això deu tenir explicacions i raons per tots els 
gustos, tantes com castellers som a la colla. 
Algunes amb rerefons tècnic, algunes amb 
rerefons social. Si bé és cert que hi ha hagut 
un descens en l’assistència als assajos i això 
fa que el treball se’n ressenti i condicioni els 
resultats finals, si donem un 
cop d’ull a les estadístiques, 
als números freds… ens es-
tem tornant bojos, o què? Mi-
rem-ho amb una mica més de 
perspectiva, mirem on érem 
fa tres anys, mirem on érem fa 
cinc anys o fa deu anys.

Doncs, fa cinc anys (ara ma-
teix no recordo qui era el cap 
de colla… ;p ) el 5 de 7 no ens el podíem ni 
plantejar i ara mateix fem la conya de sortir 
de 5 per rebaixar nervis: “sortida tranquil·la 
de 5 de 7”. Aquell any vam fer el 3 amb agulla 
un parell de cops i gràcies.

I fa tres anys? (tampoc recordo qui era el cap 
de colla llavors...). Vam aconseguir fer un 7 
de 7 i dos 5 de 7.

No cal dir res més.

En una temporada plena d’entrebancs en for-
ma de lesions, baixes inesperades i un canvi 
de xarxa que semblava no acabar mai, hem 
aconseguit normalitzar castells que, fins fa 
molt poc temps, eren les grans fites de cada 

temporada.

Encara tenim regust agredolç?

No només hem normalitzat aquests castells, 
sinó que els portem a plaça amb canvis als 
troncs i canalla, amb l’inestimable treball d’una 
pinya solvent i avesada a aquests reptes.

Sí que és cert que ens ha quedat per reeditar 
el 2 de 7 (recordem que és el 
nostre castell límit, oi?) i que 
no aconseguim regularitzar el 
treball amb castells superiors. 
Potser és això el que ens falta? 
És això el que ens fa tenir una 
sensació de no estar satisfets 
amb la temporada realitzada? 
Si és això, el que passa és que 
som inconformistes, que no en 
tenim prou, que #hovolemtot 

i que #envolemmés. Demostrem-ho! Transfor-
mem aquest inconformisme en castells, en els 
castells que ara somiem. Transformem-lo en tre-
ball, en assaig, en seguir fent créixer la Colla, en 
tots els àmbits. Els passos que volem seguir cap 
a castells superiors suposen una transformació 
de la colla, no només en l’àmbit tècnic, també en 
l’àmbit social, en l’àmbit organitzatiu, en l’àmbit 
econòmic, en definitiva, en tots els aspectes que 
conformen la Colla. I aquí és on tots i cada un de 
nosaltres podem aportar. Voldrem? 

Estic segur que sí!

Ignasi Cabré
Cap de Colla temporades 2013 i 2015

COMPARATIVA DE CASTELLS 2010, 2012, 2015 , 2016 i 2017
2010 2012 2015 2016 2017

D C I ID D C I ID D C I ID D C I ID D C I ID
3d7 5 0 0 4 10 0 0 2 16 0 0 2 17 0 0 0 15 0 0 0

3d7a 0 0 0 2 2 0 0 2 6 0 0 0 3 1 0 0 9 0 0 0
4d7 8 0 0 1 8 0 0 4 12 0 0 1 14 0 0 0 10 0 0 1

4d7a 0 0 0 0 0 0 1 2 4 2 0 0 3 1 1 1 4 0 0 1
5d7 0 0 0 0 0 1 0 0 2 0 0 0 10 0 0 1 8 0 0 0
7d7 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0 0 0 4 0 1 2 1 0 0 0
2d7 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 1 1 0 1 0 0 1 0

Font: portalcasteller.com

Hem aconseguit 
normalitzar castells 

que, fins fa poc temps, 
eren les grans fites de 

cada temporada.
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Calçotada castellera

Sopar de dones castelleres

Taller a l’escola Sant Pau de Figueres

MOLT MÉS QUE CASTELLS
La vida del casteller vista des de fora pot semblar molt monò-
tona. Molts podríeu pensar que és: castells, castells, castells i 
castells. Però una entitat que mou un gruix important de gent 
no pot sobreviure si no duu a terme alguna activitat més enllà 
del tema que la mou. Una colla castellera la mou la gent.

Nosaltres no som conformistes, sempre volem anar a més. 
Per poder anar a més, però, necessitem més gent, bus-
quem persones per poder ampliar la família. La millor forma 
d’augmentar aquest gruix de gent fem tallers a durant tota 
la temporada. Els duem a terme en llocs diferents, per gent 
diferent...sempre busquem mantenir un ventall de gent ampli. 
Ens encanta la diversitat!

Ja sabem com ens ho fem per augmentar la família, però com 
ens ho fem per crear un vincle entre nosaltres? És ben cert 
que ens veiem força entre nosaltres, dos assajos a la setma-
na i actuacions en bastants caps de setmana donen per molt. 
Però, per acabar-nos de conèixer i enfortir els vincles o, com 
diem nosaltres, fer colla fem diferents activitats al llarg de la 
temporada.

Cada any intentem dur a terme sopars de 4€, sempre es pro-
cura fer-ne més d’un. Cada sopar l’organitza un sector dife-
rent de la colla, és a dir, un dia ho fan les crosses, un altre la 
canalla, un altre el jovent, un altre la tècnica... Sovint també 
hi posem temàtica, és una forma de fer-lo més atractiu. Apart 
d’aquests sopars de 4€, també fem el sopar de final de tem-
porada. En aquest sopar ens posem tots ben guapos i cele-
brem la temporada que hem fet i ens acomiadem d’ella. Per 
celebrar el nostre aniversari també en fem un i, en aquest, 
escollim l’hereu i la pubilla d’aquell any.

Un cop a l’any fem una calçotada, anem a passar el dia al Mas 
Nabot. Cadascú es porta la seva taula i cadira, fem calçots, 
concurs de salsa romesco i fem jocs diferents! Són dies molt 
diferents, que et fan veure la colla castellera d’una altra for-
ma. Un altre dia d’aquests, per exemple, també és el dia que 
anem tots junts a l’Aquabrava. A l’estiu, encara que fem molts 
castells, també aprofitem per fer coses diferents tots junts!

Al ser una entitat figuerenca, per les Fires i Festes de Santa 
Creu volem participar de la festa de la nostra ciutat. Com ho 
fem? Doncs tenim un barraca per fer-vos entrepans molt bons 
i servir-vos les begudes que vulgueu! A més de posar aquesta 
barraca, fem diferents concursos durant aquells dies.: el con-
curs de pols i el concurs d’estirar la corda.

Com podeu veure, queda ben demostrat que la vida del caste-
ller no és monòtona. Sempre tindrem activitats a fer, llocs per 
anar o coses a celebrar! Perquè, com he dit al principi, una 
colla castellera la mou la gent. La Colla Castellera de Figueres 
la movem tots!

Calçotada castellera
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Visita del patge Reial a la Colla Pilar caminant

Populària, Figueres

MOLT MÉS QUE CASTELLS
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VOLS SER CASTELLER?
Si estàs interessat a ser casteller potser 
tens algun dubte i no saps on preguntar o 
a qui preguntar... Et fem un llistat de què es 
podrien dir preguntes freqüents, però si així  
i tot encara et queda algun dubte estem a 
la teva disposició a través del nostre correu 
electrònic (info@figueres.cc), o encara més 
fàcil, et podem respondre nosaltres matei-
xos si ens vens a veure a assaig.

Comencem amb les preguntes!

Quina edat haig de tenir per començar a fer cas-
tells? No importa l’edat que tinguis. Totes 
les edats són bones per aprendre a fer cas-
tells.

Quin pes o quina talla haig de fer? TOTHOM 
pot formar part de la nostra colla, no im-
porta ser alt, baix prim o gros. Segur que 
tens un lloc assegurat en un castell, a pinya 
o a tronc.

Quan s’ha de pagar per fer castells? Fer castells 
és gratuït. A més a més, la Colla Castellera 
de Figueres es fa càrrec del preu de la ca-
misa. Només cal comprar la faixa i tenir uns 
pantalons blancs per a les actuacions.

Tots els nens fan castells? La mainada que vol 
fa castells, però en cap cas estan obligats 
a pujar als castells si el nen o nena no vol 
o bé si els seus pares o tutors no ho auto-
ritzen.

Es fan altres activitats a més de castells? Al 
llarg de l’any s’intenten fer altres activitats 
per relacionar-nos entre nosaltres. La ma-
joria són gratuïtes o bé tenen un preu molt 
reduït.

Com es fan els desplaçaments per a les actua-
cions? Si l’actuació és a un poble proper a 
Figueres, hi anem amb cotxes particulars, 
si l’actuació és fora de la comarca, el des-
plaçament es fa en autobús sense cap cost 
per als castellers.

A quina hora es fan els assajos? Assagem els 
dimecres i els divendres, dimecres de 20 a 
22h i divendres de 20 a 22,30h. El local de 
la Colla es troba al c. Via Làctia s/n (davant 
del parc de bombers). No és obligatori as-
sistir a tots els assaigs, els castellers venen 
els dies que poden. 

Quant dura la temporada? La temporada va 
del mes de març al mes de novembre. Nor-
malment actuem entre dues i tres vegades 
al mes. Així com als assaigs, cadascú ve a 
les sortides que pot.

Com podeu veure no és gens complicat 
formar part de la nostra colla, només cal 
tenir ganes de gresca, conèixer gent i parti-
cipar en una activitat per a totes les edats.



48 |


